

Том 85, Номер 7

ISSN 0869-5873

Июль 2015



ВЕСТНИК РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

<http://www.naukaran.ru>
<http://www.maik.ru>



“НАУКА”

ВСЕПРЕВЛАДШИИ ДЕРЖАВ

СОДЕРЖАНИЕ

Том 85, номер 7, 2015

Наука и общество

Н.Н. Клюев

Природно-ресурсная сфера России и тенденции её изменения 579

А.В. Пустошный, К.Е. Сазонов

Задачи судостроительной науки на современном этапе освоения Арктики 593

Организация исследовательской деятельности

В.В. Кондаков, В.А. Курнаев

О новых правилах присуждения учёных степеней 598

Из рабочей тетради исследователя

В.Г. Трифонов, С.Ю. Соколов

На пути к постплейт-тектонике 605

Обозрение

Д.И. Кондратов

Проблемы мирового нефтяного рынка 616

Дискуссионная трибуна

Н.А. Мазов, В.Н. Гуреев

Публикации любой ценой? 627

Точка зрения

С.Л. Шварцев

Основное противоречие, определившее механизмы и направленность глобальной эволюции 632

Этюды об учёных

Р.А. Сюняев, С.А. Гребенев

“Эффекты” Зельдовича, запечатлённые на нашем небе. К 100-летию со дня рождения академика Я.Б. Зельдовича 643

Былое

В.С. Соболев

Двенадцатый президент Академии наук. К 100-летию со дня смерти великого князя Константина Константиновича Романова 657

Научная жизнь

Ю.М. Коршунов

Российско-германское научное мероприятие в Берлине 662

Официальный отдел

Юбилеи. – Награды и премии 664

Большие золотые медали имени М.В. Ломоносова Российской академии наук 2014 года 667

О присуждении медалей Российской академии наук с премиями для молодых учёных РАН, других учреждений, организаций России и для студентов высших учебных заведений России по итогам конкурса 2014 года (представление Комиссии РАН по работе с молодёжью) 669

CONTENTS

Vol. 85, No. 7, 2015

Simultaneous English language translation of the journal is available from Pleiades Publishing, Ltd.
Distributed worldwide by Springer. *Herald of the Russian Academy of Sciences* ISSN 1019-3316

Science and Society

N.N. Klyuev

Natural Resource Sphere of Russia and Trends of it's Changing 579

A.V. Pustoshny, K.E. Sazonov

The Tasks of Shipbuilding Science at the Present Stage of Arctic Exploration 593

Organization of Research

V.V. Kondakov, V.A. Kurnaev

About New Rules for the Awarding of Academic Degrees 598

From the Researcher's Notebook

V.G. Trifonov, S.Yu. Sokolov

On the Way to Postplate Tectonics 605

Review

D.I. Kondratov

Problems of the World Oil Market 616

Discussion Forum

N.A. Mazov, V.N. Gureev

Publications of any Price? 627

Point of View

S.L. Shvartsev

The Basic Contradiction that Defined the Mechanisms and Direction of the Global Evolution 632

Profiles

R.A. Sunyaev, S.A. Grebenev

Zeldovich "Effects", Imprinted on our Sky. *To the 100th Anniversary of the Birth of Academician Ya.B. Zeldovich* 643

Bygone Times

V.S. Sobolev

The 12th President of the Academy of Sciences. *To the 100-year Anniversary of the Death of Grand Duke Konstantin Konstantinovich Romanov* 657

Science News

Yu.M. Korshunov

Russian-German Scientific Event in Berlin 662

Official Section

Anniversaries. Awards and Prizes 664

The 2014 Lomonosov's Great Gold Medals of the Russian Academy of Sciences 667

On Awarding of Medals of the Russian Academy of Sciences with Prizes for the Young Scientists of the RAS, Other Agencies, Organizations of Russia and for Students of Higher Educational Institutions of Russia on Results of Competition 2014 669
